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رئیس جمهوری از ایجاد نگاه مشترک 
میان سران  برای عبور از 

 وفاق قوا برای رفع فیلترینگمحدودیت اینترنت خبر داد
 شرق: «در موضــوع رفع فیلترینگ به نگاه 
مشــترک میان سران رسیده ایم»؛ جمله ای 
نویدبخش از مســعود پزشکیان که نشان 
از تحقق ایــن وعده مهــم رئیس جمهور 
در آینده نه چندان دور دارد. بیست وســوم 
آبان بود که رئیس جمهور در جلسه هیئت 
دولت با بیان اینکه « دولت به دنبال ایجاد 
نگاه مشــترک با دیگر نهادهای حاکمیتی 
درباره رفع فیلترینگ اســت»، بر ضرورت 
تســریع در اجرای مصوبه جلســه شورای  
عالی فضــای مجازی و تشــکیل کارگروه 
ویژه به منظور بررســی ابعاد مختلف این 
موضــوع، رفع دغدغه هــا و نگرانی ها در 
این زمینه و ارائه نتیجه به جلســه بعدی 
این شــورا برای تصمیم گیری نهایی تأکید 
کرد . بنابراین باید نتیجه گرفت این وفاق و 
نگاه مشــترک شکل گرفته است، اما اینکه 
چه زمانی بــه مرحله اجرا درخواهد آمد، 
هنوز مشخص نیست. مســعود پزشکیان  
ریاســت جمهوری،  انتخابــات  دوران  در 
بر خلاف رویه ســایر نامزدهــای انتخابات 
و بــه دور از فضــای وعــده و وعیدهــای 
نجومی، فقط بــر چند وعده مهم از جمله 
رفع فیلترینگ تأکید داشــت. از زمان آغاز 
به کار دولت، مســئله فیلترینگ به عنوان 
امری چالش برانگیز مطرح شــد و مسعود 
پزشــکیان همچنان بر قرار خــود با مردم 
باقــی مانــد و وزیــر ارتباطــات را مأمور 
بررســی و تهیه گزارش در این زمینه کرد. 
چنــدی پیش  مســعود پزشــکیان گفت: 
«نتایــج ارزیابی های علمی و تحلیل اثرات 
اجتماعی فیلترینگ نشان می دهد  هیچ یک 
از اهــداف این طرح محقق نشــده، بلکه 
مضرات و مشکلات دیگری نیز ایجاد کرده، 
اما تعجب آور است که ما همچنان نسبت 
به ادامه این روند پرضرر و بی نتیجه اصرار 

داریم».
 درحالی کــه رونــد بــه ثمر رســیدن 
رفع فیلترینگ بســیار کند پیــش می رود، 
نتیجه دهــی  عــدم  بــه  انتقادهایــی 
جلســات فضای مجازی مطرح شــد که 
نماینده سابق مجلس،  در  رشیدی کوچی، 
این زمینه گفته اســت: «پزشــکیان به طور 
کامــل اختیار رفــع فیلترینــگ را دارد. او 
رئیس شــورای  عالی فضای مجازی است 
و به طور کامل قدرت برداشــتن فیلترینگ 
را دارد ». علــی لاریجانــی، عضو حقیقی 
شــورای  عالی انقلاب فرهنگی  که سابقه 
سه دوره ریاست مجلس را هم در کارنامه 
خود دارد نیز به تازگــی از دیدارش با دبیر 
شــورای  عالی فضای مجازی و راه حل این 
شــورا برای حل مســئله فیلترینگ روایت 
کرده و گفته اســت: مشــکل عمده ای که 
متدینین درباره فیلترینگ دارند، این اســت 
کــه تصاویر مســتهجن در فضای مجازی 
وجــود دارد. ایشــان (دبیر شــورای  عالی 
فضای مجازی) گفت راه حل هایی هست. 
به هرحال عقاید مختلفی وجود دارد. مهم 
این اســت کــه از فضای مجازی درســت 
اســتفاده شــود. علــی لاریجانی بــا بیان 
اینکه کســی دنبال استفاده نادرست و این 
تصاویر در این فضا نیست، خبر داد که دبیر 
شــورای  عالی فضای مجازی راه حل هایی 
داشــت و گفت دولت تصمیــم می گیرد 
که هــم نگرانی متدینین رفع شــود و هم 
فضا باز شــود تا راحت بتوان کســب وکار 
اســت:  داده  توضیــح  او  انداخــت.  راه 
بــه نظر مــن، ۹۵ درصد مردم بــه دنبال 
تصاویر مستهجن نیستند، ولی می خواهند 
سرعت فضای مجازی به گونه ای باشد که 
کســب وکار خود را راه بیندازنــد. حالا به 
خاطر پنج درصد کــه نمی توانیم اینترنت 
را ببندیم! آن راهی که دوســتان شــورای  
عالــی فضای مجازی در پیــش گرفته اند، 
تا آنجایی که من شــنیده ام، این بود که ما 
برای آن ۹۵ درصد کار را ســهل می کنیم 
که بتوانند زمینه کار اقتصادی و علمی هم 

داشته باشند.
 البتــه در کنــار مباحث سیاســی رفع 
فیلترینگ، مباحث فنی بسیاری هم مطرح 
اســت. نرگــس مفیدی ذاتی، کارشــناس  
آی تــی، در گفت وگو با «شــرق» بــا بیان 
اینکه « هنوز اقدامی جدی برای رفع فیلتر 
از شــبکه های اجتماعــی پرکاربردی مثل 
اینستاگرام و تلگرام صورت نگرفته است، 
به این دلیل که این موضوع به تصمیم های 
رگولاتور بســتگی دارد و به شرایط خاصی 
مربــوط می شــود »،  افــزود : به عنوان یک 
کارشناس حوزه فناوری اطلاعات، معتقدم  
سیاســت  فیلترینگ به نفع جامعه نیست، 

امــا از دید یک سیاســت مدار 
دیگری  عوامل  اســت  ممکن 
وجود داشته باشد که برای او 

اهمیت داشته باشند. 

 پس از پیروزی انقلاب مشروطه در مرداد ماه سال ۱۲۸۵، زمانی که مرحوم 
حســن پیرنیا به وزارت دادگستری تعیین شــد، در سال ۱۲۸۷ کمیسیون 
تنقیح قوانین را تشــکیل داد که وظیفه اش تدوین قوانین کارآمد از طریق ترجمه 
قوانیــن خارجی و متون فقهی بود. از جمله در تاریــخ ۱۲۹۰/۴/۲۶ قانون اصول 
تشکیلات عدلیه و  محاضر شرعیه را برای سامان دادن به وضعیت عدلیه در کشور 
با حمایت مرحوم سید حسن مدرس به تصویب رساند. حسب این قانون که فصل 
چهارم آن (مواد ۲۳۶ تا ۲۶۳) به وکلای عدلیه اختصاص داشــت، وکلا موظف 
شدند برای شــرکت در جلســات دادگاه برابر آیین نامه ای که به تصویب وزارت 
دادگستری برسد، امتحان وکالت دهند و اجازه یا تصدیق نامه وکالت بگیرند. این 
امر موجــب نارضایتی مدعیان وکالت و اغلب افرادی شــد کــه فرد خاصی را 
به عنوان وکیل خود در نظر گرفته بودند. در آیین نامه آن وکلا از نظر سطح سواد 
و جواز حضور به ســه درجه تقسیم شــدند: درجه۱- با حق محاکمه در عموم 
محاکم، به ویژه دیوان عالی کشــور؛ درجه۲- با حق حضور در محاکم ابتدایی و 
استیناف و درجه۳- با حق حضور و طرح دعوی و دفاع در محاکم صلح. در این 
آیین نامــه آزمون، صدور و  تمدید تصدیق وکالت بر عهــده وزیر عدلیه بود که به 
دلخواه می توانســت از تأیید پروانه وکیلی خودداری کند. در سال ۱۲۹۶ شمسی، 
در زمــان وزارت مرحــوم ممتازالدوله، آیین نامه جدیــدی در ۲۰ ماده تصویب و 
آیین نامه های سابق نسخ شــد و مواد امتحانی وکالت در سه مورد املا و انشای 
فارسی، مسائل فقهی (از معلاملات و قضا و شهادات و حدود و دیات در حد فهم 
قضائی) و قوانین مملکتــی و اختبار امتحان کتبی از موضوعات عملی حقوقی 
(تهیه دادخواست و شکوائیه و دفاع) در نظر گرفته شد و کمیسیونی موظف به 
تحقیق درباره دیانت و امانت و شرافت و پاک دامنی وکلا بود. در این آیین نامه نیز 
آزمون و صدور و  تمدید پروانه از طرف وزارت دادگســتری انجام می شــد و وکلا 
کماکان جزئی از وزارت عدلیه بودند. پس از کودتای سوم اسفند ۱۲۹۹ و تغییرات 
سیاســی، بــا افزایــش تعــداد وکلای دادگســتری نخســتین وکلای رســمی 
درخواســت های صنفی خود را در پنج ماده به اطلاع وزیر دادگستری رساندند و 
وزارت دادگستری نیز با تشکیل مجمع موافقت کرد. نخستین نشست مجمع وکلا 
در تیرماه سال ۱۳۰۰ با همت و  ریاست شیخ علی اکبر در وزارت عدلیه برگزار شد 
و شش نفر به عنوان اعضای هیئت مدیره دوره اول مجمع وکلای رسمی با ریاست 
شــیخ جلال الدین نهاوندی، نایب رئیسی حســین علی نقیب زاده مشایخ انتخاب 
شــدند و  دو ماه بعد نیــز نظام نامه داخلی مجمع وکلا بــرای اداره امور داخلی 
مجمع و  هیئت مدیره تنظیم و به وزارت عدلیه پیشــنهاد شد که در ۱۲ آذر همان 
سال به تصویب وزیر عدلیه رسید. مجمع وکلای رسمی در سال ۱۳۰۱ منحل شد 
و مجمع دیگری تشــکیل نشد، مع الوصف اولین تشکیلات صنفی وکلا محسوب 
می شــود. با انتقال حکومت از قاجاریه به پهلوی و وزارت دادگســتری مرحوم 
علی اکبــر داور در ســال ۱۳۰۵ اختیار ویژه برای ایجاد عدلیــه نوین از مجلس و  
رضاشــاه اخذ کرد و با حمایت مرحوم مدرس ضمن پایه گذاری دادگستری نوین 
بسیاری از قوانین مهم از جمله قانون اصول تشکیلات عدلیه و  قانون مدنی را در 
سال ۱۳۰۷ و  قانون ثبت را در سال ۱۳۱۰ به تصویب رساند.  در سال ۱۳۰۹ مرحوم 
داود پیرنیا فرزند مرحوم حسن  پیرنیا که بعد از انحلال مجمع وکلا اداره امور وکلا 
بیشــتر زیر نظر «اداره احصائیه امور قضائی وزارت عدلیه» به سرپرستی او  بود و  
بعد ها برنامه موسیقی گل ها را در رادیو تأسیس کرد، تعدادی از وکلا را در منزل 
خود دعــوت و  اعلام کرد که وزیر عدلیه (مرحوم داور) مصلحت می داند کانون 
وکلا تشکیل شود و  برای هزینه تأسیس کانون از آنان کمک خواست. بعضی وکلا 
تأمین هزینه و مخارج کانون را برعهده گرفتند و قرار شــد دیگر وکلا هم به  اجبار 
مبلغی بپردازند و مقدمات تهیه جا و اســتخدام پرسنل با این پول مهیا شد و در 
نهایت کانون وکلا در ۲۰ آبان ماه ۱۳۰۹ از سوی میرزا علی اکبر خان داور تأسیس 
و  افتتاح شد. در همین روز جلال الدین نهاوندی که پیش تر رئیس مجمع وکلای 
رسمی بود، به نمایندگی از وکلا ریاست کانون را به داور پیشنهاد داد که او هم  این 
پیشــنهاد را پذیرفت و به عنوان نخستین رئیس کانون وکلا انتخاب شد. همچنین 
وکلا خواستار انتصاب پیرنیا به نایب رئیسی شدند که داور این موضوع را بر عهده 
خود وکلا گذاشــت و آنان نیز او را به این ســمت برگزیدنــد. دوره بعد به دلیل 
اختلافات داخلی برگزار نشــد و  دو  انتخابات  در سال ۱۳۱۴ و ۱۳۱۵ برگزار شد که 
هر دو  آنها از ســوی وزیر دادگستری وقت باطل شد. با وجود حذف مرحوم داور 
به عنوان حامی اصلی کانون وکلا در اوج قدرت رضاشــاه، درخواســت استقلال 
کامــل و تعیین هیئت مدیره از بین وکلا ادامه یافــت تا اینکه قانون وکالت ۱۳۱۴ 
تصویب شــد اما به خاطر اینکه طی آن به وکلا اجازه داده شــده بود خودشــان 
هیئت مدیره کانون وکلا را برگزینند، اجرائی نشد و  باطل شد تا قانون وکالت ۱۳۱۵ 
به تصویب رسید که ماده ۱۸ آن برای اولین بار به استقلال کانون وکلا البته از نظر 
عواید و مخارج (مالی) اشــاره کرد. ماده ۵۵ آن از وکالت در دادگستری افرادی 
که تصدیق نامه نداشتند، جلوگیری کرد و برای متظاهران به وکالت مجازات در 
نظــر گرفت. این قانون و نظام نامــه آن هر چند از نظر مالــی و اداری به کانون 
اســتقلال نســبی داد ولی کانون به دســت هیئت مدیره ای کــه منصوب وزیر 
دادگستری بودند، اداره می شد و وزیر دادگستری می توانست رأسا وکیل را معلق 
کند. مبتنی بر این قانون احمد متین دفتری، وزیر دادگستری وقت که در ۲۶ اسفند 
۱۳۱۶ شــخصیت حقوقی کانون  را به ثبت رسانده بود، مطابق رویه گذشته ۱۸ 
عضو هیئت مدیره کانون را از بیــن ۳۶ نفر منتخب اول تعیین کرد. به این ترتیب 
نخستین هیئت مدیره کانون وکلای مرکز با ریاست وزیر دادگستری و نایب رئیسی 
سید هاشــم وکیل و  عضویت افرادی مانند ارسلان خلعتبری، محمود سرشار و  
عبدالحمید اعظمی زنگنه آغاز به کار کرد. تلاش ها برای رســیدن به اســتقلال 
کانون  وکلا ادامه داشت، ازجمله اینکه مرحوم ارسلان خلعتبری در سال ۱۳۲۶ 
طرحــی به منظور اصلاح قانون وکالت تهیه کــرد و برای تمام وکلای آن زمان 
فرســتاد که هدفش اســتقلال وکلای دادگســتری و مصونیت آنها از تعلیق به 
وسیله دستگاه مجریه بود. دو سال پس از پایان جنگ جهانی دوم یعنی در سال 
۱۹۴۷ (۱۳۲۵ شمســی) اتحادیه بین المللی وکلا (IBA) تأســیس شــد. کانون 
وکلای مرکز نیز در سال ۱۹۴۸ به عضویت آن درآمد و  در زمانی که اساسنامه این 
نهاد در حال تدوین بود، نمایندگانش حضور فعال داشتند، حتی مرحوم محمود 
سرشــار، نایب رئیــس کانون وکلا که مســلط به چند زبان خارجــی بود، مدتی 
نایب رئیس اتحادیه بین المللی وکلا شد. زمانی که هیئت مدیره کانون مرکز از 
ســفر ژرژ موریس، رئیس اتحادیه بین المللی وکلا، به ایران مطلع شــدند، 
مرحوم سرشــار در جلســه هیئت مدیره بیان می کند: «بنــده قبلا نیز عرض 
کرده ام در کنگره بین المللی وکلا که ما یک کرسی داریم، نمی توانیم بگوییم 
که ما اســتقلال نداریم. موهبت اســتقلال وکالت در نتیجه رشــد فکری و 
اخلاقی وکالت در جهان حاصل شده است و این استقلال جزء لاینفک شغل 
وکالت اســت و از اوصاف برجســته این حرفه محسوب خواهد شد و امروز 
وکلا و کانون های عالم برای این امتیاز اهمیت بسزایی قائلند». سرانجام ژرژ 
موریــس هفدهم خرداد  ۱۳۲۹ وارد ایران می شــود و  علی رغم اینکه تحت 
تأثیر نطق های سید هاشــم وکیل، ارســلان خلعتبری و محمود سرشار قرار 

می گیرد، پس از اینکه در نتیجه کنجکاوی از عدم استقلال کانون 
وکلای ایران مطلع شــد، به مرحوم  هاشم وکیل می گوید معلوم 
می شــود شما رشید نیستید و عدم رشــد وکلا را دلیل عدم رشد 

موکلان  می دانست.

«شرق» نشست فصلی پیش روی شورای حکام و احتمال صدور قطع نامه ضدایرانی از سوی اروپایی ها را بررسی می کند

یک نشست نفس گیر
گزارش یادداشت

سیـاستسیـاست

مهدی بازرگان: آژانــس بین المللی انرژی اتمی در یک بیانیه 
مطبوعاتی اعلام کرد که نشســت فصلی شــورای حکام آژانس، 
چهارشــنبه ۲۰ نوامبر (۳۰ آبان) ســاعت ۱۰:۳۰ به وقت محلی 
وین برگزار می شــود. به نوشــته ایســنا در این بیانیه آمده است 
که موضوعات مورد بحث شــامل درخواســت های عضویت در 
آژانــس، گزارش کمیته کمک ها و همکاری فنی، راســتی آزمایی 
و نظارت در ایران ذیل قطع نامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت ســازمان 
ملل؛ راستی آزمایی هسته ای: انعقاد توافقات پادمانی و پروتکل 
الحاقی، کارمندان بخش پادمانی که قرار اســت به عنوان بازرس 
به خدمت گرفته شوند، اجرای توافق پادمانی در جمهوری خلق 
کره، اجــرای توافق پادمانی در جمهوری عربی ســوریه، ناوگان 
دریایی هســته ای: استرالیا، ناوگان دریایی هسته ای، برزیل، توافق 
ان پی تی با جمهوری اســلامی ایران، ایمنی و امنیت هسته ای و 
توافق پادمانی اوکراین، انتقال مواد هسته ای در چارچوب توافق 
آکوس (AUKUS) و پادمان ها ذیــل همه جنبه های ان پی تی و 
احیای برابری حاکمیتی همه کشورهای عضو آژانس بین المللی 
انرژی اتمی خواهد بود. این نشســت قرار است به طور غیرعلنی 
برگزار شــود. رافائل گروسی، مدیرکل آژانس، در آغاز این نشست 
ســخنرانی می کند کــه متن مکتوب آن در وبگاه آژانس منتشــر 
خواهد شــد. گروسی همچنین قرار اســت چهارشنبه ۲۰ نوامبر 
ســاعت ۱۳ به وقت محلی وین کنفرانسی خبری برگزار کند و به 

سؤالات خبرنگاران پاسخ دهد.
پیش تر رویترز گــزارش داده بود که برخــی دیپلمات ها خبر 
داده انــد اروپایی ها بــه دنبال ایجاد فشــار بر ایــران در آژانس 
بین المللــی انــرژی اتمی هســتند. بــه گفته ایــن دیپلمات ها، 
«قدرت های اروپایی برای تحت فشــار قــراردادن تهران به دلیل 
آنچه همکاری ضعیف با آژانس اعلام شــده، به دنبال تصویب 
قطع نامــه جدیدی علیه ایــران از طریق هیئــت حاکمه آژانس 
بین المللی انرژی اتمی هســتند. درعین حــال دیپلمات های آگاه 
به رویترز گفته اند که با چشــم انداز حضور ترامپ در کاخ سفید، 
این قطع نامه می تواند به تنش دیپلماتیک و فنی بیشــتر با ایران 
منجر شود. براســاس این گزارش قطع نامه پیشنهادی به آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی، این نهاد را موظــف می کند تا علاوه بر 
گزارش های ســه ماهه عادی خود، گزارشی موسوم به «گزارش 
جامع» درباره فعالیت های هســته ای ایران صادر کند که در آن 
جزئیات بیشتری توضیح داده شــده و تمرکز بیشتر بر حوزه های 
مورد بحــث مانند تداوم نداشــتن توضیح ایران دربــاره ردیابی 

اورانیوم در سایت های اعلام نشده وجود دارد.
گفتــه شــده هدف از ایــن اقــدام اروپایی ها اجبــار ایران به 
بازگشــت به میــز مذاکــره و موافقت بــا محدودیت های جدید 
اتمــی در ازای کاهــش تحریم هاســت. این در حالی اســت که 
رافائل گروســی، مدیرکل آژانس، اکنون در تهران به سر می برد. 

در همین حــال یک دیپلمــات اروپایی 
ناشــناس هم عنوان کــرد «نگرانی های 
مــا درباره فعالیت های هســته ای ایران 
به خوبی شناخته شده است. درخواست 
از آژانــس بین المللی انرژی اتمی برای 
یــک گزارش کامــل نیز طبیعی اســت. 
بریتانیــا و آلمان برای دســتیابی به یک 
قطع نامه فشــار می آورند». به نوشــته 
شــفقنا، هنوز مشــخص نیست واکنش 
گروسی به این اقدام چه خواهد بود اما 
او فعلا به دیپلماســی ظریف و آرام در 
قبال ایران پایبند اســت. گروسی در یک 
کنفرانس مطبوعاتی در ماه ســپتامبر در 
پاسخ به ســؤالی درباره امکان گزارش 
جامــع گفته بــود «ما همین حــالا نیز 

چنیــن گزارش هایی را می دهیــم. اما رویکرد من این اســت که 
در حال حاضر ســعی کنم مســائل را حل کنم و چشــم اندازی از 
یک اقدام تنبیهی در آینده نداشــته باشــم. ایده من این است که 
اکنــون تلاش کنم تا همکاری انجام شــود». دیروز دوشــنبه نیز 
اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت امور خارجه، در نشست خبری 
خود به موضوع احتمال صدور قطع نامه ضدایرانی در شــورای 
حکام اشاره داشت و عنوان کرد «جمهوری اسلامی ایران حسن 
نیت خودش را نشــان داد. وزیر محتــرم در توییتی خیلی صریح 
اعلام کردند که اکنون نوبت اروپاســت». به گفته بقایی، «ســفر 
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی ســفر مفید و خوبی بود 
کــه در آن تفاهم های خوبی شــد. طبق اصــول انتظار می رود 
که طرف هــای مقابل قدردان این ابتکار و ایــن رویکرد همراه با 
حســن نیت جمهوری اســلامی ایران باشــند و اجازه بدهند که 
موضوعــات فی مابین ایران و آژانس در مســیر فنــی و به دور از 
فشــارها و ملاحظات سیاســی ادامه پیدا کند». خبرهای واصله 
هم حکایت از آن دارد که شــانس صادرنشدن قطع نامه از سوی 
اروپایی هــا در حال افزایش اســت، با این حــال لارنس نورمن، 
خبرنگار نشــریه آمریکایی وال اســتریت  ژورنال، به نقل از منابع 
خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: «در حال حاضر تروئیکای 
اروپایی (انگلیس، آلمان و فرانسه)، قطع نامه خود علیه ایران را 
در شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی پیش می برند». 
او افزود «آنها (اروپا) در تلاش برای کسب حمایت دیگر کشورها 
از این قطع نامه هستند، اما حتی پس از بازگشت گروسی از ایران، 
مذاکرات بیــن آژانس و تهران ادامه یافته تا اقدامات و همکاری 
سازنده ای در راستای جلوگیری از هرگونه تقابل در شورای حکام 

شکل بگیرد».

 عبدالرضــا فرجی راد: شــانس صــدور قطع نامه ضــد ایرانی 
۵۰-۵۰ است

با توجه به آنچه مطرح شد و با در نظر 
گرفتــن اخبــار مثبت و منفــی روزهای 
اخیر، دورنمای مبهمی از احتمال صادر 
شدن یا نشــدن قطع نامه ضد ایرانی از 
ســوی اروپایی هــا در نشســت فصلی 
شــورای حکام وجود دارد، کما اینکه در همیــن زمینه عبدالرضا 
فرجی راد هم در گفت وگوی خود با «شــرق»، ارزیابی مشــابهی 
دارد و تصریح می کند «شــانس صــدور قطع نامه ضد ایرانی در 
نشســت فصلی شــورای حکام هفته جاری که از روز چهارشنبه 

آغاز می شــود، تقریبا ۵۰-۵۰ اســت»، چون به گفته سفیر اسبق 
ایران در ایســلند، «به همان اندازه که احتمال دارد اروپایی ها این 
اقدام ضد ایرانی خود را عملیاتی کنند، در سوی دیگر هم باید در 
نظر داشــت که پس از بازگشت رافائل گروسی از تهران، مدیر کل 
آژانس بین المللی انــرژی اتمی تاکنون مصاحبه تند یا نوشــته 
معناداری را در فضای مجازی ضد پرونده هسته ای ایران مطرح 
نکرده است» که از منظر این استاد ژئوپلیتیک به معنای آن است 
که «رافائل گروسی در دیدار با رئیس جمهور، وزیر امور خارجه و 
رئیس ســازمان انرژی اتمی، مواضعی را رد و بدل کرده است که 
باعث شده اکنون مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در وین 
به دنبال مدیریت فضا باشــد تا به نحــوی اروپایی ها را از صدور 
قطع نامه ضد ایرانی در نشســت فصل شــورای حکام منصرف 
کند». با وجود این ســفیر پیشــین ایــران در نروژ اذعــان دارد «با 
قاطعیت نمی توان به این سؤال پاسخ داد که آیا گروسی می تواند 
اروپایی ها را از این مسیر بازدارد یا خیر». با این خوانش، فرجی راد 
ادامــه می دهد «برای قضاوت نهایی بایــد منتظر ماند و دید که 
لحن و متن گزارش فصلی آژانس و رافائل گروسی درباره پرونده 
فعالیت های هسته ای ایران چگونه خواهد بود تا به یک ارزیابی 

دقیق تری رسید».
البته این اســتاد دانشگاه در ادامه تحلیل خود، آثار و تبعات 
سیاسی و دیپلماتیک بازگشت دونالد ترامپ به کاخ سفید را هم 
مد نظر قرار می دهد و بــاور دارد «اکنون اروپایی ها هم نیم نگاه 
جدی به پیروزی دونالد ترامپ در انتخابات ریاســت جمهوری 
دارند، بنابراین مســیر رئیس جمهور جدیــد آمریکا در «تعامل» 
یــا «تقابل» احتمالــی با تهــران می تواند شــرایط متفاوتی را 
بــرای اروپایی ها رقم بزند» و چون به گفتــه فرجی راد، «اکنون 
زمزمه های دیدار بین ایلان ماسک و امیرسعید ایروانی با وجود 
تکذیبیــه وزارت امور خارجه ایران مطرح اســت، در حال حاضر 
اروپایی ها شــانس تعامل ایران و آمریکا در دوره دونالد ترامپ 
را بیشــتر از تقابــل می دانند». از این رو ســفیر اســبق ایران در 
مجارســتان، چنین تصور می کند «شاید سه کشور اروپایی  عضو 
برجام طبــق آن ۵۰ درصد خوش بینانه، یــا از صدور قطع نامه 
ضد ایرانی در نشســت فصلی شــورای حکام منصرف شوند یا 
اگــر طبق ۵۰ درصد بدبینانه، در نهایــت قطع نامه علیه برنامه 
هســته ای ایران در شورای حکام صادر شود، لحن چندان تندی 
نداشــته باشد و اساسا پرونده از شورای حکام به شورای امنیت 
ارجاع داده نشــود و موضوع همان جا در شورای حکام خاتمه 

پیدا کند».
 این استاد ژئوپلیتیک به چراغ سبز وزیر امور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران درباره آمادگی تهران در زمینه آغاز گفت وگوها با 
اروپا اشــاره دارد که به زعم او، «می تواند فضای مثبت حداقلی 
را بــرای تنش زدایی و کاهــش اختلاف های جــاری بین ایران و 

قاره ســبز فراهم کند». به همین دلیل، فرجــی راد  احتمالی  ولو 
اندک را برای این مســئله قائل اســت که اروپایی ها هم چندان 
بــه دنبال تقابل تمام عیار و افزایــش اختلاف های جاری با ایران 
نباشند . البته تحلیلگر ارشد مســائل اروپا خاطرنشان می کند که  
«برخی اقدامات نظیر تحریم خطوط کشتیرانی ایران نیز می تواند 
تحلیل های خوش بینانه را  تحت الشــعاع قرار دهد». با این حال، 
سفیر اســبق ایران در نروژ، ذیل بخش پایانی گفت وگوی خود با 
«شــرق»، این جمع بنــدی را دارد :  «در فاصله ۹ هفته تا روی کار 
آمدن دونالد ترامپ، وضعیت به شــکل فعلی ادامه پیدا خواهد 
کرد و پس از آغاز به کار رســمی دولت دوم دونالد ترامپ است 
که سرنوشــت بســیاری از پرونده های مهم مانند جنگ اوکراین، 

جنگ غزه، پرونده هسته ای ایران و ... روشن خواهد شد».

 یوسف مولایی: چالش کنونی ایران و آژانس، یک چالش حقوقی 
با رویکرد سیاسی است

یوســف مولایی دیگر تحلیلگری بود که 
در گپ و گفت خود با «شرق» از دو منظر 
به این موضوع ورود کرده و دســت به 
تبیین «سیاســی» و «حقوقی» احتمال 
صدور قطع نامه ضدایرانی توســط اروپا 
در نشســت فصلی هفته جاری شورای حکام می زند. از یک سو 
این کارشناس حقوق بین الملل، ذیل ارجاعی به مصاحبه پیشین  
خود، دست به تبیین حقوقی پیش نویس قطع نامه احتمالی سه 
کشور اروپایی و آمریکا می زند و می گوید: «اگر چنین پیش نویس 
قطع نامه ای تدوین شده باشد، متن و لحن آن  مؤید فضای حاکم 
برای شــورای حکام خواهد بــود». این حقــوق دان اعتقاد دارد 
«  پیش و بیش از واکنش ایران باید ماهیت و محتوای قطع نامه بر 
اســاس پیش نویس ارائه شــده را  کالبدشــکافی کرد». در همین 
زمینه، این اســتاد دانشگاه به «شــرق» می گوید:  «قطع نامه های 
شــورای حکام همواره رویکردی الزام آور برای کشورها در زمینه 
همکاری با این شــورا و آژانس بین المللی انرژی اتمی دارند، اما 
قطع نامه ها با لحن هــای متفاوتی که دارند، ایــن همکاری را با 

شدت و ضعف همراه می کنند».
مولایــی در ادامــه تحلیــل حقوقی خــود، تأکیــد دارد که 
قطع نامه هــا گاهــی حالت «توصیــه ای» پیدا می کننــد، گاهی 
حالت «بازدارندگــی» به خود می گیرند، گاهی  نــگاه «ترغیبی» 
در قطع نامه هــا مدنظر اســت و گاهی هم رویکرد «تشــویقی»، 
«تهدیــدی» و «تمکینــی» در دســتور کار صــدور قطع نامه هــا  

هســت. این حقوق دان تصریح می کند: «هر کــدام از این لحن ها 
در قطع نامه های شــورای حکام، در نهایت  کشــور هدف را ملزم 
بــه همکاری می کند، اما شــدت و ضعف ایــن همکاری ها، ذیل 
هرکدام از این لحن ها ست که باعث می شود کشوری مانند ایران، 
خــود را ملزم به همکاری با آژانس بداند یا نــه». با این ارزیابی 
حقوقی مولایی از متن پیش نویس قطع نامه های شورای حکام، 
او بر این باور اســت که  «اختلاف های پادمانــی تهران با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در زمینه ادعایی عدم همکاری ســازمان 
انرژی اتمی ایران درباره سؤالات آژانس و روشنگری در خصوص 
کشف مواد رادیواکتیو در برخی مراکز هسته ای اعلام نشده، عملا 
به یک چالش حقوقی با رویکرد سیاسی تبدیل شده است که هر 
بار لحن قطع نامه های شــورای حکام علیــه تهران را الزام آورتر، 
تحکمی تر و تمکینی تر می کند». با این استدلال حقوقی مولایی، 
او بــاور دارد:  «ایران رفته رفته باید به ســمت همکاری با آژانس 
پیش برود و اگر در مقابل، ایران به دنبال واکنش متقابل در برابر 
صدور قطع نامه باشد، بی شــک  بحران هسته ای  را برای خود به 
 ابربحران  بدل خواهد کرد که با توجه به مشکلات داخلی، امکان 

رفع ساده این مشکلات بسیار سخت می شود».
در عین حــال، مولایی به نکتــه مهم تری دربــاره تأثیر فضای 
سیاســی و دیپلماتیک ناشــی از بن بســت در مذاکــرات ایران با 
غــرب می پردازد و می گوید: «من بارها عنوان کرده ام که موضوع 
پرونده فعالیت های هســته ای ایران بیــش از آنکه یک خوانش 
فنی و حقوقی داشــته باشد، قطعا یک برداشــت سیاسی دارد. 
از ایــن منظر، حتی اگــر گزارش  آژانس بین المللــی انرژی اتمی 
لحنی مثبت هم داشته باشــد، مطمئن باشید با توجه به فضای 
کنونی که آمریکا اقدامات معناداری علیه ایران در هفته گذشته 
انجام داده اســت و از طرف دیگر شــاهد تحرکات اسرائیل ضد 
امنیت ملی ایران هســتیم، صدور قطع نامــه علیه تهران وجود 
دارد؛ چــون آژانس به همان اندازه کــه یک نهاد فنی و حقوقی 
اســت، می تواند تحت تأثیر نگرش های سیاسی و نفوذ قدرت ها 

قرار بگیرد».
استاد دانشــگاه با بازخوانی مواد برجام و نیز مفاد مندرج در 
قطع نامه ۲۲۳۱، نکته کلیدی دیگری ناظر بر احتمال فعال شدن 
مکانیسم ماشه در صورت صدور قطع نامه را مطرح می کند و به 
«شرق» می گوید: «فعال شــدن مکانیسم ماشه لزوما به برگزاری 
نشســت شــورای حکام نیاز ندارد و هر زمــان طرفین می توانند 
در این راســتا گام هــای عملیاتــی و حقوقی خــود را بردارند». 
بــا این وجود و از دید این اســتاد دانشــگاه، «به دلیل آنکه ســه 
کشــور اروپایی عضو برجام برای فعال کردن مکانیســم ماشه به 
توجیه حقوقی نیاز دارند، ســعی می کنند از گزارش های آژانس 
و مجموعــه نگاه شــورای حکام نیز اســتفاده کننــد». از این  رو 
اســت که به زعم مولایی، «این برآورد نادرســت شکل گرفته که 
به  ماشــه حتما  مکانیسم  فعال شــدن 
برگزاری نشســت فصلی شورای حکام 
نیاز دارد». کارشناس حوزه بین الملل در 
ادامه ارزیابی خود و به شکل هم زمان، 
نقش شــورای حــکام از زاویه حقوقی 
برای فعال کردن مکانیســم ماشه را هم 
تحلیــل می کنــد و بــاور دارد:  «پارامتر 
تعیین کننده برای صدور قطع نامه علیه 
پرونــده فعالیت هــای هســته ای ایران 
یا هر کشــوری در شــورای حــکام، به 
انرژی  بین المللی  آژانــس  گزارش های 
اتمی بازمی گــردد. به هر حال این نهاد، 
نهــاد فنی و مرجع بــرای تصمیم گیری 
نتیجــه  در  اســت.  حــکام  شــورای 
جاری  هفتــه  چهارشــنبه  گزارش های 
رافائل گروسی در سمت و  سودهی به رفتار اعضای شورای حکام 

اثر ملموسی خواهد داشت».
از ســوی دیگر، این حقوق دان  مکانیسم ماشــه را فرایندی 
زمان بر، پیچیده و فرسایشــی می داند و به گفتــه او، «این گونه 
نیســت که به محض اقدام برای فعال شــدن مکانیسم ماشه، 
شورای امنیت قطع نامه ها را علیه تهران بازگرداند». در  تشریح 
بیشتر این  نکته، مولایی یادآوری می کند: «مکانیسم حل اختلاف 
پیش بینی شــده در برجام، این گونه عمل می کند که اگر یکی از 
طرف های برجام به این جمع بندی برســد که طرف دیگر یعنی 
ایران به تعهدات ذکر شــده در این توافق پایبند نیست، می تواند 
به کمیسیون مشترک شــکایت کند. این کمیسیون در چارچوب 
برجام و برای نظارت بر حســن اجرای این توافق تأسیس شده 
اســت. اگر ظرف ۳۵ روز، شکایت آن گونه که شاکی می خواهد 
حل نشود، شاکی می تواند موضوع حل نشده را به عنوان دلیلی 
بــرای توقف اجرای تعهدات برجام در نظر بگیرد و به شــورای 
امنیت ســازمان ملل اطلاع دهد که موضوع از نظر این کشــور 
حل نشــده، متضمن عدم اجرای چشمگیر اســت. پس از آن، 
شــورای امنیــت ۳۰ روز وقــت دارد تا درباره اســتمرار تعلیق 
تحریم ها یــا بازگرداندن آنها قطع نامه صادر کند». این اســتاد 
دانشــگاه در ادامه تبیین حقوقی خود تأکید دارد: «اگر در مدت 
تعیین شــده شــورای امنیت نتواند در این زمینــه قطع نامه ای 
صــادر کند، تمام تحریم های شــورای امنیت ســازمان ملل که 
قبل از برجام برقرار شــده بودند، به طور اتوماتیک بازمی گردند 
که به این سازوکار، مکانیسم ماشــه می گویند». مضافا مولایی 
از برگــزاری کارگروه حــل اختلاف ها  و همچنین نشســت های 
کمیسیون مشترک در سطح کارشناسان، معاونان وزرا و نشست 
در سطح وزرا به  عنوان الزامات حقوقی در فعال کردن مکانیسم 
ماشه اشاره دارد. به همین دلیل، او متذکر می شود که  مکانیسم 
ماشه نمی تواند به صورت «آنی» عمل کند. ولی مولایی اذعان 
دارد:  «صــرف مطرح شــدن مذاکرات و رایزنی هــای تروئیکای 
اروپایی با دیگر اعضای شــورای امنیت درخصوص فعال شدن 
مکانیســم ماشــه می تواند یک فضای روانی را برای فشــار به 
تهران ایجاد کند که لزوما به آغاز فرایند حقوقی منجر نخواهد 
شد، اما کارکردهای مدنظر اروپا و آمریکا را برای فشار به تهران 
خواهد داشــت تا مشــابه با همکاری و تعامل تهران با آژانس 
درخصوص نصــب مجدد تجهیــزات نظارتــی، در قبال دیگر 
موضوعات مانند سطح غنی سازی و اســتفاده از سانتریفیوژها 

نیز تعاملاتی انجام شود».
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